
AGROSTROJ Ljubljana

ZADEVA: Poročilo

Dne 2. 10. 1987 je na osnovi sklepa Zbora združenega dela
Skupščine občine Ljubljana Šiška prenehal veljati začasni ukrep
družbenega varstva samoupravnih pravic in drožbene lastnine
v DO AGROSTROJ. Pričujoče poročilo se podaja v skladu z zah-
tevo Izvršnega sveta Skupščine občine Ljubljana Šiška, da mu
mora vodstvo DO Agrostroj vsake 3 mesece po prenehanju ukrepa
družbenega varstva poročati o uresničevanju sanacije. Poročilo je
nadaljevanje zaključnega poročila ZKPO in predpostavlja pozna-
vanje le-tega.

Na programskem področju so bili na vseh treh glavnih usmeri-
tvah (namakalni, poliesterski in servisni) narejeni določeni pre-
miki. Na področju opreme za namakanje velja kot prvo omeniti,
da je bila v oktobru 1987 v Vojvodini izvršena demonstracija
strojev za namakanje izdelanih v sodelovnaju z ameriško firmo
Lindsay. Demonstracija je bila zelo uspešna in je pokazala, da je
možnosti za prodajo tovrstne opreme dovolj. Vodstvo DO je
v zvezi s sodelovanjem z ameriško firmo Lindsay po večkratnih
razgovorih v Ljubljanski banki ugotovilo, da le-ta ni v stanju
spremljati DO Agrostroj pri prvotno predvideni kombinaciji zago-
tavljanja ameriške tehnologije skozi srednjeročni inozemski kredit,
kot je to opisano v sanacijskem programu. Pripomniti velja, da je
to veliko bolj krivda bančnega sistema kot pa Ljubljanske banke
same. Dogovor o kreditu ni bil dosežen niti na pritisk Maryland
Bank, ene od največjih ameriških bank, katere predstavnik je tudi
po tem vprašanju obiskal Ljubljansko banko. Soočeno s tem
dejstvom je bilo vodstvo DO prisiljeno lotiti se problema drugače.
Odločeno je bilo, da se pospešeno pristopi k razvoju tudi tistih
komponent strojev, za katere je bilo prvotno mišljeno, da se bodo
na osnovi srednjeročnega kredita še nekaj let uvažale od Lindsaya.
V ta namen je bil v DO imenovan strokovni team, ki je dobil vsa
pooblastila in vsa sredstva za realizacijo projekta. Kot cilj je bila
postavljena izdelava dveh prototipov strojev za namakanje (1
pivota in 1 laterala), pri čemer je bilo kot glavno vodilo določeno
doseganje zahtevanih parametrov in kvalitete pri minimalni upo-
rabi uvoznih komponent. Izkazalo se je, da je tako postavljen cilj
možno doseči. V tem poročilu bi bilo odveč pisati o velikih in
večkrat na videz nepremostljivih težavah, na katere smo pri tem
naleteli in s katerimi se ubadamo še danes, vendar obstajajo
možnosti, da bosta oba prototipa ob zanemarljivi uporabi uvoznih
komponent montirana in preizkušena do konca februarja. V koli-
kor bi se na prototipih ne pokazale bistvene pomanjkljivosti, bi
bilo v tetn primeru mogode določeno količino strojev izgotoviti še
pravočasno za prodajo v sezoni 1988. Podobno kot razvoja pivotov
in lateralov smo se lotili tudi razvoja rolomata, ki se je v preteklosti
praktično v celoti uvažal. Prototip, ki bo od uvoznih komponent
vseboval le še pogonski del v ožjem pomenu besede (turbina
z reduktorjem), bo predvidoma gotov v aprilu. Zelo intenzivno
potekajo tudi aktivnosti v zvezi s prenosom izdelave vrste izdelkov
iz kooperacije v lastno proizvodnjo. Za vsak takšen izdelek je
izdelan terminski plan prenosa in razdeljene zadolžitve posamez-
nim delavcem. Tako bodo v nekaj mesecih prenešeni v lastno
proizvodnjo razpršilci, objemke za cevi, določeni tipi črpalk, zasu-
nov itd. Ob vsem tem velja omeniti, da vse razvojne stroške, ki jih
ocenjujerao na preko 300 mio din, nosi DO Agrostroj sama.

Na področju poliesterskih izdelkov se prav tako kot na področju
opreme za namakanje nadaljujejo že v času ukrepa družbenega
varstva začrtane aktivnosti. Sodelovanje z avstrijsko firmo
Krems-Chemi&lahko ocenimo kot dobro. Začasni uvoz opreme,
na kateri se bodo izdelovali poliestrski izdelki po tehnologiji
brizganja, je izvršen. Oprema je v fazi montaže, ki jo vodi strokov-
njak iz Krems—Chemie. Istočasno se intenzivno dela na spremem-
bah tehnoloških postopkov za silose in cisterne s ciljem pocenitve
proizvodov. Isti cilj se skuša doseči tudi z raziskavo možnosti
predelave stroja za navijanje. Tudi pri teh aktivnostih nam
Krems—Chcmie nudi strokovno pomoč. Sodelovanje z Elanom
Begunje se bo predvidoma še razširiio. V teku so razgovori o pjev-
zemu izdelave še enega tipa čolna, kandidirali pa smo tudi oa
razpis za izdelavo 10-metrske jadrnice. Na področju servisne
dejavnosti so usklajeni pogoji in podpisani pogodbi za servisiranje
programov Mazda in Toyota. Pokrenjene so aktivnosti za
poslovno povezavo s tretjim partneijem z Daljnega vzhoda, ki
lahko v primeru uspešnega dogovora pripeljejo do nove kvalitete
servisne dejavnosti.

Vse programske aktivnosti so načrtovane tako, da zahtevajo
minimalna investicijska vlaganja. Investicija, predstavljena v sana-
cijskem programu, je DO Agrostroj še kako potrebna, vendar se je
vodstvo DO odločilo, da zaradi do skrajnosti destabiliziranih

gospodarskih razmer investicije ne poizkuša več izvesti kot celoto,
temveč da pri tem vodi politiko majhnih korakov. Tveganje bi bilo
sicer v okoliščinah, ko se čez noč rušijo stara in vzpostavljajo
povsem nova cenovna razmerja kot je bil to primer z ukrepi ZIS
z dne 13. 11. 1987, preveliko. Ne glede na to pa so še vedno v teku
razčiščevanja predvsem tehnološkega značaja s specializiranimi
organizacijami, ki so ponudile projektiranje in izvedbo investicije.
Investicijska sredstva, ki bodo kljub omejenemu obsegu investira-
nja v letu 1988 vendarle potrebna, nameravamo poleg drugega
pridobiti tudi z odprodajo osnovnih sredstev, za katera smatramo,
da DO Agrostroj niso potrebna. Tako bomo DS DO Agrostroj
v kratkem predlagali odprodajo počitniškega doma na Bledu, ki ga
delavci DO Agrostroj koristijo v minimalnem obsegu, odprodajo
prostorov predstavništva v Beogradu, za katere smatramo, da so
za poslovne namene povsem neustrezni, odprodajo nikdar monti-
rane hale in odprodajo večjega dela zemljišča v Sentrupertu (cca
7 ha od 9,6 ha). Predlog DS bo dan takoj, ko bodo izvedene vse
uradne ocenitve navedenih osnovnih sredstev. Izdelava ocenitev je
v teku.

Na prodajnem področju »usklajevanje cenovnih disparitet«, ki
ga je izvedel ZIS, za*DO Agrostroj pomenil velik udarec. Osnovna
surovina aluminij se je podražil za preko 70%, zelo se je podražilo
tudi jeklo in energija, ki tudi predstavljata veliki postavki na strani
vhoda v delovni proces. Končni izdelki na bazi aluminija so sicer
v skupini, za katero je dovoljeno povečanje cen v skladu s1 poveča-
nje cen vhodnega materiala, vendar je že danes gotovo, da osiro-
mašeni kmetijski sektor takšne podražitve ne more prenesti. Pri
končnih izdelicih na bazi jekla kalkulacije kažejo na rdeče številke.
Tovrstne izdelke bomo lahko pozitivno prodajali le v okviru
projektov. Glede na kurs dinarja bo tudi izvoz prinašal negativne
rezultate. Če se razmere v najkrajšem času ne spremenijo, se prav
lahko zgodi, da bo penodični obračun za 1. kvartal 1988 pokazal
izgubo. Na domačem trgu je bil uspešno zaključen prvi projekt, ki
ga je DO Agrostroj samostojno izvedla na osnovi finansiranja iz
sredstev za nerazvite. Ugotovljeni so bili aktualni projekti, ki jih
SR Slovenija sofinansira s ciljem dolgoročne preskrbe s hrano in
ukrenjeno vse možno, da se v okviru teh projektov plasira oprema
DO Agrostroj. Ta pogoj je bil na republiški ravni za tovrstna
sredstva, ki se plasirajo izven republike, sicer že večkrat izpostav-
ljen, vendar ugotavljamo, da ga organizacije združevalke sredstev
niso spoštovale. Na splošno pa lahko ugotovimo, da vlada v okviru
kmetijskega sektorja velika negotovost, kar bistveno zmanjšuje
naše možnosti prodaje. Ne glede na to bomo skušali z intenzivira-
njem prodajnih aktivnosti storiti kar največ, da bi dosegli vsaj
prodajo na nivoju preteklega leta. Dodaten problem, ki ga vsakod-
nevno srečujemo pri prodaji je v tem, da v nekaterih primerih
(pivot, lateral, rolomat) ponujamo proizvode, ki jih še nismo
osvojili. Zaradi dolgoletnega izpada razvojnih aktivnosti smo prišli
v situacijo, ko se moramo obnašati dokaj neposlovno in nuditi
proizvod, za katerega pričakujemo, da ga bomo sicer pravočasno
imeli, vendar ga še nimamo. Za te proizvode seveda ne podpisu-
jemo pogodb, vendar že nudenje še neobstoječih proizvodov lahko
pripelje do težav na tržišču. To tveganje je žal neizbežno, saj ocena
možnosti prodaje za leto 1988 kaže, da gre za preživetje. Na tujih
tržiščih imamo že potrjenih naročil za 600.000 US$ in napovedana
še dodatna naročila, kar je pri celoletnem realiziranem izvozu
800.000 US$ v letu 1987 gotovo uspeh, ki pa ga močno greni
neustrezen kurs dinarja. Ne glede na to je stališče vodstva DO, da
na sedanjo gospodarsko politiko gleda kot na prehodno anomalijo
in da nadaljuje z izvoznimi prizadevanji. Aktivnosti se odvijajo
v skladu z usmeritvami, podanimi v zaključnem poročilu ZKPO.

DS DO Agrostroj je na svoji seji dne 29. 12. 1987 sprejel
globalni plan za leto 1988. Glavne usmeritve so naslednje:

- povečanje fizičnega obsega proizvodnje za 5%
- povečanje izvoza za 280%, pri čemer bo delež izvoza v struk-

turi celotnega prihodka zrastel na 13,2%
- zmanjšanje stroškov za 5%
- kvartalna rast OD za 15 - 20%, vendar v skladu z doseže-

nimi rezultati poslovanja
- delež akumulacije v dohodku 10,9%
Tako postavljene planske usmeritve bo mogoče doseči le v pri-

meru, da se gospodarski mehanizmi sprostijo v smeri tržnega
gospodarstva. V kakršnemkoli drugem primeru predstavlja glo-
balni plan le spisek želja, dejanski rezultati gospodarjenja pa bodo
odvisni od administrativno določenih pravil. Sprejeti globalni plan
je v fazi razdelave v detajlni plan.

Delavci DO Agrostroj so na referendumu dne 3. 12. 1987
sprejeli odločitev o izstopu iz SOZD ZPS. Osnovni razlog za izstop
je v tera, da SOZD ZPS ni razvil osnovnih funkcij (poslovne,
razvojne, finančne) do takšne mere, da bi bile le-te koristne za vse
članice. V skladu s samoupravnim sporazumom o združitvi



v SOZD ZPS je v teku postopek določitve medsebojnih obvezno-
sti. Vodstvo DO Agrostroj je že pokrenilo zaietne aktivnosti
v smeri združevanja v druge sisteme, od česar si obetamo pred-
vsem poslovne efekte.

Spremembe v proizvodnem programu DO Agrostroj narekuje
tudi spremembe v kvalifikacijski strukturi zaposlenih. Zaradi tega
je bil za obrat Kmetijska mehanizacija izdelan program prekvalifi-
kacije delavcev. Stroški prekvalifikacije so ocenjeni na 50 mio din.
Program prekvalifikacije bo skupaj z vlogo za pokrivanje dela
stroškov prekvalifikacije predložen IS Skupščine občine Ljubljana
Šiška v februarju. V letu 1988 bosta izdelana tudi programa
prekvalifikacije za obrata Albin Grajzar in Milan Majcen.

Rezultati poslovanja za leto 1987 še niso podrobno izračunani,
ocena pa je naslednja:

- celotni prihodek 7.600.000.000 din
- dohodek 3.542.253.000 din
- čistidohodek 2.529.253.000 din
- akumulacija 538.330.000 din

Delež akumulacije v dohodku (15,2%) se razlikuje od prognozi-
ranega v zaključnem poročilu ZKPO (20,0%) predvsem zaradi
večjih izplačil osebnih dohodkov od predvidenih. Ta izplačila so
bila nujna za vsaj približno izravnavo osebnih dohodkov delavcev
DO Agrostroj s povprečnimi osebnimi dohodki v strojegradnji, ki
so v zadnjem kvartalu leta 1987 izredno hitro rastli.
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